
Referat
Lolland-Falsters Stift – Møder

Stiftsrådsmøde 5. september 2024 - d. 05-09-2024 kl. 10:00 til 13:00

Deltagere: Anders Martin Lauritsen, Anne Birgitte Reiter, Anne Hopkins, Birthe Gunhild Friis, Ebbe Balck
Sørensen, Knud-Erik Rasmussen, Marianne Gaarden, May-Brit Buchardt Horst, Palle Jacobsen, Johannes
Olav Kruse Kristensen, Steen Erik Henriksen, Susanne Høegh Nielsen, Susanne Møller, Lene Møller
Krabbesmark, Trine Frydkjær Paulsen
Afbud: Laura Håkansson, Knud-Erik Rasmussen

May-Brit Horst deltog først fra punkt 6.

M�depunkt Referat

1 - Godkendelse af dagsordenen

Til beslutning: 
Dagsordenen skal godkendes.

Anne Birgitte Reiter ønskede en orientering fra SYLF
med på dagsordenen. Det aftaltes, at det på dagens
møde kommer med under pkt. 15 om
Religionspædagogisk udvalg og til kommende møder
får det sit eget punkt. Derefter blev dagsordenen
godkendt.

Det har til dagens møde været et problem at åbne
dagsordenen pga. for mange bilag. Fremover kan der
i stedet henvises til links ved store bilag, og de bilag
der tidligere er fremsendt til stiftsrådet, fx
afrapportering fra Stifternes Kapitalforvaltning,
medtages ikke.

2 - Økonomi: Bevilgede lån og stiftsmidler

Til orientering: 
Vedlagt er oversigt over bevilgede lån, samt status
for stiftsmidlerne, til stiftsrådets orientering.

Dertil er vedlagt rigsrevisionens påtegning på
årsregnskabet for Lolland-Falsters Stifts stiftsmidler.
Det er Rigsrevisionens opfattelse, at årsregnskabet
for Lolland-Falsters Stifts stiftsmidler i alle
væsentlige henseender er rigtigt, dvs. udarbejdet i
overensstemmelse med statens regnskabsregler
samt bekendtgørelse nr. 55 af 22. januar 2018.

Endelig er vedlagt et notat fra Rigsrevisionen om
juridisk-kritisk revision af stiftsrådenes afgørelser om
tildeling af lån i 2023, hvor det konkluderes, at seks
stifter begår væsentlige regelbrud ved tildeling af lån
fra kirke- og præsteembedekapitalen. Lolland-
Falsters Stift er ikke blandt disse seks. GIAS Centret
arbejder nu på en forbedret udlånspolitik for
stifterne, så disse regelbrud undgås fremover.

Orienteringen blev taget til efterretning. 



Sager:
Bindende stiftsbidrag og stiftsmidler - til LOF's
stiftsrådsmøder i 2024 (2024 - 5807)
Årsrapporten for Stiftsmidlerne 2023 og
renteprognose 2025 (2024 - 5550)
Anmeldelse af juridisk-kritisk revision i tildeling af
lån i stiftsmidlerne (2024 - 13756)

Bilag:
Oversigt stiftsmidler 20.08.2024, Oversigt over
bevilgede lån i 2024 - 200824, Erklæring 2023 -
Lolland-Falsters Stifts stiftsmidler, Juridisk-kritisk
rapport om stiftsrådenes afgørelser om tildeling af
lån 2023

3 - Økonomi: Status for det bindende stiftsbidrag
2024

Til orientering: 
Vedlagt er budgetopfølgning pr. 25. august 2024 for
det bindende stiftsbidrag.

På stiftsrådsmødet den 16. maj 2024 besluttede
stiftsrådet at flytte kontingentet til Danske Kirkers
Råd væk fra Det mellemkirkelige stiftsudvalg til i
stedet at afholdes af stiftsrådets øvrige budget.
Dermed forventes Det mellemkirkelige stiftsudvalg
at kunne holde sit budget i 2024. Det er effektueret i
vedlagte budgetopfølgning.

Sager:
Bindende stiftsbidrag og stiftsmidler - til LOF's
stiftsrådsmøder i 2024 (2024 - 5807)

Bilag:
Budgetopfølgning Stiftsråd 2024

Orienteringen blev taget til efterretning. 

4 - Økonomi: Budget 2025 for det bindende
stiftsbidrag

Til beslutning: 
Stiftsrådet skal vedtage det endelige budget 2025 for
det bindende stiftsbidrag, efter første behandling på
stiftsrådets møde den 21. februar 2024. Forslag til
endeligt budget for 2025 er vedlagt, inkl. version
med tidligere år. Her fremgår nu en selvstændig
budgetpost til Danske Kirkers Råd, jf. forrige punkt
på dagsordenen. Kontingentet i 2024 er på 6.770 kr.,

Posten til Åndehullet slettes i 2025 og frem, da
publikationen ophører. Posten til kørsel/møder
fastholdes på 38.000 kr., da det tilsyneladende kan
holdes på det niveau. Således blev budgettet for
2025 vedtaget.

Johannes Kristensen gjorde opmærksom på
muligheden for at søge kommunerne om § 18 og §
79-midler til socialt arbejde (jf. Lov om social
service), som supplement til egne/øvrige midler.



så dette beløb er videreført (rundet op til 6.800 kr.).

Efter den nye diætbekendtgørelse ydes der nu både
diæter og befordringsgodtgørelse (efter lav takst) til
alle udvalgsmøder under stiftsrådet. Ved
vedtagelsen af budget 2025 skal stiftsrådet beslutte,
om stiftsudvalgene hver især skal have et større
budget eller om al kørsel (inkl. diæter) skal bogføres
på den en fælles post til kørsel, som så evt. skal
hæves. Budgetopfølgningen pr. 25. august, jf. forrige
punkt, kan ligge til grund for beslutningen.

Sager:
Bindende stiftsbidrag og stiftsmidler - til LOF's
stiftsrådsmøder i 2024 (2024 - 5807)

Bilag:
Budget Stiftsbidrag 2025 - TIL VEDTAGELSE, Budget
Stiftsbidrag 2025 - inkl tidl år - TIL VEDTAGELSE

5 - Økonomi: Stifternes Kapitalforvaltning

Til orientering:
På sidste stiftsrådsmøde den 16. maj 2024
besluttede stiftsrådet at godkende den tilrettede
vedtægt for Stifternes Kapitalforvaltning, efter i flere
omgange at have foreslået et par justeringer. Det er
meddelt Aarhus Stift, som nu har sendt den endelige
vedtægt til alle stiftsråds orientering, hvor
justeringerne fremgår med rød skrift. På
bestyrelsesmøde den 11. september 2024 i
Stifternes Kapitalforvaltning underskrives vedtægten
af alle stifternes repræsentanter, herunder Ebbe
Balck Sørensen for Lolland-Falsters Stiftsråd.

Vedlagt er også referat fra ekstraordinært
forretningsudvalgsmøde den 4. juli 2024, der blev
afholdt bl.a. grundet en henvendelse fra et
menighedsrådsmedlem i Lolland-Falsters Stift, om
den etiske ansvarlighed i kapitalforvaltningens
investeringer, når folkekirken arbejder med
bæredygtighed og grøn omstilling.

Endelig er vedlagt den senest tilsendte rapportering
af kapitalforvaltningen for Lolland-Falsters
Stift. Afkastet i juli var på 1,26 %, og for året til og
med juli på 2,58 %.

Sager:
Stiftsrådet - Stifternes Kapitalforvaltning - Div.
information samt rapporteringer vedrørende 2024
(2024 - 2481)

Ebbe Balck Sørensen orienterede om afkastet hidtil i
år. Lolland-Falsters Stift har 70 mio. kr. ud af en
samlet kapital på 2,962 mia. kr., dvs. stiftets andel er
stigende. 

Kristeligt Dagblad har stillet spørgsmål ved etikken i
kapitalforvaltningen, men det er man meget
opmærksom på i bestyrelsen. 

Derudover intet nyt (man afventer stadig mulighed
for aktieinvestering, men den sidste tid har det jo
ikke været så attraktivt).



Stiftsrådet - Stifternes Kapitalforvaltning - Div.
information samt rapporteringer vedrørende 2024
(2024 - 2481)
Stiftsrådet - Stifternes Kapitalforvaltning - Div.
information samt rapporteringer vedrørende 2024
(2024 - 2481)

Bilag:
Tilrettet vedtægt, Stifternes Kapitalforvaltning,
Referat fra forretningsudvalgsmøde den 4. juli 2024,
Lolland-Falsters Stift_5067 416342_31.07.2024

6 - Økonomi: Ansøgninger til Ompriorteringspuljen
2025

Til orientering:
Da der er afbud fra Knud-Erik Rasmussen, som d.d.
er til møde i Budgetsamrådet, vil der ikke være nyt
fra Budgetsamrådet.

Vedlagte præsentation af ansøgningerne til
Omprioriteringspuljen 2025, som er emnet for
dagens møde i Budgetsamrådet, har været
rundsendt til orientering og kommentering forud for
mødet, så Knud-Erik kunne videregive stiftsrådets
holdning til ansøgningerne på
Budgetsamrådsmødet. 

Der er indkommet skriftlige kommentarer til Knud-
Erik om følgende ansøgninger:

Nr. 1 fra FUV: Der efterspørges viden om bevillingen
til "Folkekirken i tal"; om hvor meget rapporterne
bruges ift. omkostningen til dem. Er der tale om
årlige rapporter eller kunne det fx blive med et
længere interval imellem?

Nr. 5 fra Skt. Petri Menighedsråd til 450 års
jubilæum: Det er umiddelbart en stor ansøgning til
jubilæet, og der er større opbakning til de øvrige
ønsker, fx renovering af inventar.

Nr. 6 fra Landsforeningen af Menighedsråd:
Ansøgningen er relevant, men den kunne måske
dækkes af det kontingent, som menighedsrådene i
forvejen betaler? På den anden side er det en vigtig
opgave, og velfungerende menighedsråd gavner
hele folkekirken. I øvrigt bidrager Landsforeningen
også selv med et større beløb.

På mødet vil stiftsrådsformand Susanne Møller og
biskop Marianne Gaarden orientere om deres dialog

OMP-ansøgningerne blev gennemgået. Det er knapt
med penge i puljen ift. ansøgningerne, så det er
svært at finde penge til udvikling, når der er store
driftsansøgninger. Presset på fællesfondens økonomi
skyldes en stigende efterspørgsel efter at løse flere
opgaver på fælles niveau samt stigende
administrative krav til folkekirken som offentlig
myndighed; det afspejles også i ansøgningerne.

Der var generelt opbakning til ansøgningerne, så det
er svært at prioritere/skære væk. Stiftsrådet
fastholdt bemærkningerne fra dagsordensteksten
hvad angår ansøgning 1, 5 og 6 med den tilføjelse til
ansøgning 1, at de årlige statistikker er nyttige og
efterspørges, til gengæld ikke så meget de store
rapporter, som FUV måske kan spare nogle
ressourcer på.

Stiftsrådets bemærkninger gives videre til Knud-Erik
Rasmussen, til brug for det kommende møde i
Budgetsamrådet om netop OMP-ansøgningerne.



med Knud-Erik om ansøgningerne forud for dagens
møde.

Sager:
Budgetsamrådsmøder - div. orientering (også fra
Budgetfølgegruppen) (2020 - 19603)

Bilag:
Slides om omprioriteringsansøgningerne 2025 til
gennemgang i stiftsrådene

7 - Ansøgning: Støtte til temaften for demensramte
og pårørende

Til beslutning:
Ældrerådet Guldborgsund søger med vedlagte
ansøgning stiftsrådet om økonomisk støtte til en
temaaften den 1. oktober 2024 om hjælp til
demensramte og deres pårørende.
Arrangementet "Et værdigt liv med demens" laves i
samarbejde med Ældre Sagen.

Vedlagt er også mail fra Ebbe Balck, som er medlem
af Ældrerådet Guldborgsund. Ebbe foreslår et
støttebeløb på 5.000 kr. I mailen ses yderligere
informationer om temaaftenen/dialogmødet.

Stiftsrådet skal tage stilling til ansøgningen.

Sager:
Til Stiftsrådet - ansøgning om støtte til temaften for
demensramte og pårørende (2024 - 23102)
Til Stiftsrådet - ansøgning om støtte til temaften for
demensramte og pårørende (2024 - 23102)

Bilag:
Aktdokument, Ansøging til stiftsrådet om støtte til
temaften for demensramte og pårørende

Ebbe Balck Sørensen trak på Ældrerådets vegne
ansøgningen tilbage, da Guldborgsund Kommune
har besluttet at give et stort bidrag. 

Provst Johannes Kristensen opfordrede til deltagelse
i temaaftenen.

8 - Ansøgning: Støtte til projektet ”EnSom os”

Til beslutning:
Stiftsrådet skal tage stilling til vedlagte ansøgning fra
sognepræst Johannes Lunn om økonomisk støtte til
at lave en portrætsamling med interviews af mænd
om deres ensomhed.

Det samlede budget lyder på 450.000 kr., og
Johannes Lunn og hans samarbejdspartner søger
stiftsrådet om minimum 45.000 kr.

Stiftsrådet gav afslag på ansøgningen. Der søges om
et stort beløb på et umiddelbart noget løst grundlag.



Sager:
Stiftsrådet - støtte til et projektet ”EnSom os” (2024 -
15707)
Stiftsrådet - støtte til et projektet ”EnSom os” (2024 -
15707)

Bilag:
Aktdokument, Budget skabelon_Mænd og deres
ensomhed, Ensom os_Ansøgning i pdf-format

9 - Ansøgning: Støtte til 62 podcastgudstjenester fra
folkekirken

Til beslutning:
Stiftsrådet skal tage stilling til vedlagte ansøgning fra
sognepræst Lone Marie Lundsgaard om økonomisk
støtte til at producere 62 podcasts. Det er ikke
nærmere specificeret, hvor meget Lolland-Falsters
Stiftsråd ansøges om, men det samlede budget, inkl.
aflønning af kor/sanger, er 527.000 kr.

Sager:
Stiftsrådet - økonomisk støtte til 62
podcastgudstjenester fra folkekirken (2024 - 14946)

Bilag:
Aktdokument, 3. udgave

Stiftsrådet gav afslag på ansøgningen, da man
hellere ser en lokal produktion (af/med lokale
præster). Desuden er der allerede lavet gode
podcasts i den genre.

10 - Ansøgning: Økonomisk støtte i 2024 til Kristent
Muslimsk Samfund (KMS)

Til beslutning:
Stiftsrådet skal tage stilling til vedlagte ansøgning fra
Folkekirke & Religionsmøde om støtte til Kristent-
Muslimsk Samtaleforums (KMS) konference i 2024.
Folkekirke & Religionsmøde takker samtidig for
stiftsrådets bidrag til konferencen i 2023.

Vedhæftet mailen er også rapporten fra konferencen
i 2023 samt en invitation til og budget for dette års
konference. Den foregår den 8.-9. november 2024 i
hhv. Vejle og Jelling med overskriften: ”Hvad
fortæller Jelling os? Folk og identitet – i krig og fred”.
Efter aftale med stiftsrådsformand Susanne Møller
er invitationen sendt videre til Det mellemkirkelige
stiftsudvalg, som vil udpege en deltager.

Til orientering har stiftsrådet de sidste år støttet
KMS-konferencen med 3.000 kr. årligt.

Sager:

Stiftsrådet sluttede at støtte konferencen med 3.000
kr. igen.

Det mellemkirkelige stiftsudvalg har udpeget Adrian
Friis som stiftets deltager i KMS 2024.



Til Stiftsrådet: Ansøgning om økonomisk støtte - KMS
2023 (2023 - 20262)
Til Stiftsrådet - Ansøgning om økonomisk støtte +
invitation til KMS 2024 (2024 - 21721)
Til Stiftsrådet - Ansøgning om økonomisk støtte +
invitation til KMS 2024 (2024 - 21721)

Bilag:
Aktdokument, Regnskab - KMS 2023, Aktdokument,
KMS-indbydelse 2024, Budget - KMS 2024, KMS-
Rapport 2023, Aktdokument

11 - Himmelske Dage - Kirkernes Folkemøde 2025

Til beslutning:
Stiftsrådet skal beslutte, om der skal arrangeres en
fælles tur til Himmelske Dage i Silkeborg i maj 2025.

Stiftsadministrationens oplæg er, at turen kan finde
sted den 30.-31. maj 2025, med afgang fra Nykøbing
fredag morgen og hjemkomst lørdag aften, og
arrangeres, hvis mindst halvdelen af stiftsrådets
medlemmer deltager.

Der er indhentet pris på overnatning på Vejlsøhus
Hotel i Silkeborg til 875 kr. pr. person inkl.
morgenmad, samt leje af minibus i to dage til anslået
5.800 kr. inkl. forbrug. Til forplejning er der taget
udgangspunkt i frokost i to dage á 150 kr. pr. person
samt middag fredag aften á 300 kr. pr. person.

Budgetoverslag i alt:

Budgetpost Pris (kr.)
Hotel (8 personer) 7.000,00

Forplejning 4.800,00

Transport 5.800,00

Anslået udgift i alt 17.600,00

Til orientering er vedlagt informationer fra
Himmelske Dage. Invitationen til Indbliksdagen den
5. oktober 2024 (et orienteringsmøde) er sendt
videre til stiftets pilgrimspræst/Pilgrimshuset samt
gerontokonsulenten, såfremt de måtte være
interesserede i at deltage med en stand/aktivitet, fx
sammen med kolleger fra andre stifter.

Sager:
Stiftsrådet - Himmelske Dage 2025 (2024 - 23197)
Stiftsrådet - Himmelske Dage 2025 (2024 - 23197)

Stiftskontorchef Lene Krabbesmark gennemgik kort
forslaget om at tage af sted fredag-lørdag, og
udgiften forbundet hermed. Dagene er valgt af
praktiske hensyn, idet det fulde program endnu ikke
kendes. Kun få fra stiftsrådet tilkendegav med høj
sandsynlighed at ville deltage, da øvrige
interesserede allerede havde andre planer. Dermed
arrangeres der ikke en fælles tur, men i stedet vil
stiftsrådet give et tilskud til overnatning/transport,
for dem der tager derover. 

Sognepræst Anders Martin Lauritsen oplyste, at han
planlægger at deltage på Mulighedernes Marked
med Kirken i sommerlandet og vil sende stiftsrådet
en ansøgning om et økonomisk tilskud (stiftsrådet
tilkendegav på mødet en forventet støtte hertil). 

Stiftsrådet drøftede muligheden for at afholde
Himmelske Dage på Lolland-Falster og gav biskop
Marianne Gaarden mandat til at afdække
muligheden, også hvilke potentielle
samarbejdspartnere (og finansiering), der kunne
være lokalt. 



Bilag:
Nyhedsbrev, juli 2024, Invitation, Indbliksdagen,
Venner af Danske Kirkedage, 051024,
Himmelske_Dage_Præsentationsfolder_2024_04062
4

12 - Menighedsrådsvalg 2024

Til orientering: 
Der samles op på relevante informationer og forslag
ang. menighedsrådsvalget i år.

Der blev givet en status bordet rundt. Flere steder i
stiftet opleves problemer med at finde kandidater til
valget. I Lolland Østre Provsti ser det overvejende
fornuftigt ud, undtagen måske et enkelt sted. I
Maribo Domprovsti og Lolland Vestre Provsti er
billedet mindre positivt. På Falster er billedet broget,
dog ikke i Nykøbing, hvor der er større interesse for
at sidde i menighedsrådet. Det ses generelt, at
toårige perioder afhjælper problemet, de steder det
er indført. 

I Væggerløse har man kopieret en idé fra Viborg Stift
med at lave små videoer med eksisterende
medlemmer om, hvad de er stolte af. Det er i det
hele taget en god idé at præsentere medlemmer i
kirkeblade, annoncer eller lignende. Domprovst
Anne Birgitte Reiter indskød, at når
menighedsrådsarbejdet nu kan aflastes af fx en
ansat kirkeværge og måske også kontaktperson, vil
det måske blive nemmere at rekruttere. Det slår
måske igennem i næste valgperiode.

13 - Orientering fra formanden

Til orientering: 
Nyt fra stiftsrådsformand Susanne Møller, herunder
om fælles stiftsrådsmøde lørdag den 16. november
2024 i Aalborg, se vedlagte program med link til
tilmelding. Hvem fra stiftsrådet deltager?

Vedlagt er også en takkemail om stiftsrådets støtte
til den europæiske
studenterpræstekonference, CEUC 2024.

Sager:
Stiftsrådet - Ansøgning om støtte til konference for
europæiske studenterpræster (2023 - 32799)
Fælles stiftsrådsmøde afholdes lørdag den 16.
november 2024 i Aalborg (2024 - 13479)

Bilag:
Aktdokument, CEUC Konference regnskab 2023-
2024.Indtægter, Sanghæfte. Konference,
Konferencefolder, CEUC Konference regnskab 2023-
2024.Udgifter, Aktdokument, Program til fælles
stiftsrådsmøde den 16. november 2024

Susanne Møller orienterede om fælles
stiftsrådsmøde i Aalborg den 16. november. Der er
langt til Aalborg, til et møde uden drøftelser i
plenum. Susanne har efterspurgt mulighed for at
deltage online og afventer svar. Ingen har endnu fra
stiftsrådet besluttet sig for at deltage i Aalborg.

Der er indkommet 7 nominerede initiativer, som
aktuelt bringes i Folketidende. Susanne ser frem til at
uddele initiativprisen på landemodet.



14 - Orientering fra biskoppen

Til orientering:
Nyt fra Biskop Marianne Gaarden, herunder om
udskydelse af de provstivise workshops om
værktøjet til differentieret vedligeholdelse af
kirkebygninger. Projektlederen fra FUV har sammen
med provsterne drøftet, at det ikke giver mening at
gennemføre workshoppene i efteråret grundet det
forestående menighedsrådsvalg. De foreslår dem
derfor udskudt til foråret 2025, når de nye råd er
kommet i gang. I samråd med formand Susanne
Møller har biskoppen nikket til det, i forventning om,
at det bevilgede beløb (57.500 kr.) kan overføres til
2025.

Biskop Marianne Gaarden indledte med at udtrykke
glæde over, at der ved den nylige ministerrokade
ikke skete ændringer på folkekirkens område, så
ministeriet ikke igen skal have en ny minister, og så
kirkeminister Morten Dahlin kan fortsætte det
arbejde, han har iværksat om folkekirkens økonomi
og bygninger. Derefter orienterede hun kort om en
række emner:

·      Differentieret vedligeholdelse: Workshops
udskydes til foråret 2025, det nikkede
stiftsrådet til.

·      Jule- og nytårsgudstjenester samt
forbønsgudstjeneste optages i Maribo den 5.
og 6. november. Alle opfordres til at deltage
(stiftet sender en invitation til alle
menighedsråd og relevante aktører).

·      Teologi for voksne starter den 7. september.
En stor succes med 47 tilmeldinger. 20 af dem
står på venteliste til næste år. På hver
undervisningsdag er 3. lektion åben for alle
mod et beskedent deltagergebyr.

·      Præstepraktikken er genoptaget med 7
tilmeldte. Det tegner godt. I det hele taget har
stiftet indtil videre ikke udfordringer med at
rekruttere præster, trods udfordringer med at
rekruttere i andre dele af landet.

·      Pastoratændring på vej i Lolland Vestre
Provsti, i den nordlige del af provstiet. Det sker
på lokalt initiativ. På sigt forventes flere
strukturændringer i provstiet i takt med den
demografiske forskydning. Det kalder på øget
samarbejde mellem præster og menighedsråd,
samt tilpasning af bygningsmassen.

·      Arbejdstidsregistrering for præster giver
udfordringer i fortolkningen, og det kan på sigt
få konsekvenser for forståelsen af
præsteembedet, som vi kender det i dag.

·      I forbindelse med bispemødet her i stiftet er
der arrangeret et fællesmøde den 23. oktober
om folkekirkens bygningsmasse og økonomiske
udligning. Dagen er for særligt indbudte og
afholdes sammen med Landsforeningen af
Menighedsråd.

De protestantiske kirkers sammenslutning i Europa
har holdt generalforsamling i Rumænien, hvor
Marianne deltog på vegne af de danske biskopper.
Det var et tankevækkende indblik i forholdene i
andre protestantiske kirker i Europa, og en reminder
om hvor gode forhold vi har i Danmark.

15 - Orientering fra stiftsudvalgene:
Religionspædagogisk udvalg

Til orientering: 
Ebbe Balck Sørensen informerer om nyt fra

Ebbe Balck Sørensen orienterede om, at provst
Dennis Jelstrup har afløst provst Johannes Kristensen
i Det Religionspædagogisk udvalg. Udvalgets næste
møde er den 17. september. Ebbe uddelte derefter
nogle eksemplarer af årskatalog 2024-2025 over de



Religionspædagogisk udvalg. skoleforløb, som SYLF har udviklet. 

Anne Birgitte Reiter supplerede med, at Anna Sloth
er pt. sygemeldt, så Monica Djarnis er pt. den eneste
præst tilknyttet SYLF. For at aflaste hende og Heidi
Marloth vil nogle opgaver forsøgt blive uddelegeret
til lokale præster og måske er det også vejen frem, så
flere bliver involveret i arbejdet.

16 - Orientering fra stiftsudvalgene: Det
mellemkirkelige stiftsudvalg

Til orientering:
Domprovst Anne Birgitte Reiter informerer om nyt
fra Det mellemkirkelige stiftsudvalg.

Anne Birgitte Reiter orienterede om, at Det
mellemkirkelige stiftsudvalg pt. er optaget af
forbønsgudstjenesten (både den der skal optages
den 5. november og den på selve dagen den 24.
november) og den spirituelle messe i Maribo
Hallerne den 5.-6. oktober. I august 2025 er der
økumenisk møde/konference i Stockholm med
emnet studierejser.

Sognepræst Dorte Hedegaard afløser sognepræst
Mette Marie Trankjær i udvalget og dertil udvides
udvalget med pilgrimspræst Charlotte Backhaus.

17 - Orientering fra stiftsudvalgene: Kirken i
sommerlandet

Til orientering: 
Sognepræst Anders Martin Lauritsen informerer om
nyt fra Kirken i sommerlandet.

Anders Martin Lauritsen orienterede om en ny
temaside om Kirken i sommerlandet på stiftets
hjemmeside samt en annonce i ugeavisen i
sommerferien. Mange har skrevet ind med
aktiviteter, som kommunikationsmedarbejder Bjørn
Themsen har hjulpet med at lægge ind på siden,
dertil har stiftsmedarbejder Marlene Laursen hjulpet
med grafik.

Udvalget har støttet fem sogne med 2.000 kr. hver til
aktiviteter, som fx havnegudstjeneste i Hesnæs.
Dertil forventer Anders at deltage med en stand i
Himmelske Dage, som nævnt under punkt 11. Det
sker i samarbejde med andre stifter.

18 - Orientering fra Folkekirkens Nødhjælp

Til orientering: 
May-Brit Buchardt Horst orienterer om nyt fra
Folkekirkens Nødhjælp.

May-Brit Horst oplyste, at der ikke var noget nyt fra
Folkekirkens Nødhjælp. Der er årsmøde i efteråret.

19 - Eventuelt

 

Biskop Marianne Gaarden videregav en opfordring
fra provst Dennis Jelstrup om at bruge
Børnetjenesten, som er målrettet de ældste
børnehavebørn.
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Anders Martin Lauritsen (AMAL@km.dk) Anne Birgitte Reiter (ABRE@km.dk)

Anne Hopkins
(anne.hopkins51@gmail.com)

Birthe Gunhild Friis (BF@KM.DK)

Ebbe Balck Sørensen
(mebalck@gmail.com)

Knud-Erik Rasmussen
(ker129@anarki.dk)

Marianne Gaarden (MARGA@km.dk) May-Brit Buchardt Horst

Palle Jacobsen (pallejacob@gmail.com) Johannes Olav Kruse Kristensen (Lolland
Østre Provsti)

Steen Erik Henriksen
(sthen@besked.com)

Susanne Høegh Nielsen
(snkh2208@privat.dk)

Susanne Møller (susanne@nl70.dk) Lene Møller Krabbesmark (Lolland-
Falsters Stift)

Trine Frydkjær Paulsen
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